
Trouw 7 februari 2024 

Opinie Stijgende zorgkosten 

De zorg is mooi, belangrijk en economisch 
vitaal: dat mag best wat kosten  

 
Een medewerker helpt een patient op de afdeling oncologie van het Haaglanden Medisch 
Centrum Antoniushove.Beeld ANP / ANP 

Werk in de zorg zal naar zijn aard vaak niet efficiënter kunnen, schrijft hoogleraar Evelien 
Tonkens. Het hoeft dan ook niet goedkoper.  

Evelien Tonkens7 februari 2024, 22:00 

We moeten af van het idee dat stijgende zorgkosten een uitgavenlek zijn dat we nu eindelijk 
eens moeten dichten. Stijgende zorgkosten zijn onvermijdelijk, vanwege de vergrijzing én 
vanwege de toenemende medische mogelijkheden die ons gezondheid en geluk geven. Zo is 
kanker voor veel mensen inmiddels veranderd van een dodelijke naar een te genezen of 
chronische ziekte: een enorme verworvenheid.  

Laten we de kosten van onze zorg gaan zien voor wat ze echt zijn: een bijdrage aan welvaart 
en aan onze economie, met zinvol werk dat het milieu relatief weinig belast. Zorguitgaven 
zijn geen weggegooid geld, maar belanden – net als andere uitgaven – in de economie.  



Een goed voorbeeld is Philips, dat prima draait op medische technologie waar we met z’n 
allen via ziekenhuiszorg aan meebetalen. Ook het inkomen van zorgverleners dat wij als 
samenleving betalen, stroomt terug in de economie: van hun salaris kopen zij voedsel, boeken 
of zonnepanelen, betalen zij de huur en gaan zij op vakantie. Allemaal uitgaven die onze 
economie ondersteunen. De zorgsector is een vitale economische sector.  

Wet van Baumol  

Een tweede reden waarom stijgende zorgkosten onvermijdelijk en niet erg zijn, is de 
zogenoemde Wet van Baumol. Volgens deze wet kunnen werkenden in vrijwel alle sectoren 
steeds productiever worden, behalve in de publieke dienstverlening. Het is immers mogelijk 
om steeds sneller telefoons of auto’s te maken, maar onmogelijk om iemand steeds sneller te 
wassen. Daardoor wordt de private sector steeds goedkoper ten opzichte van de publieke 
sector – en gaat een steeds groter deel van onze totale uitgaven naar publieke dienstverlening.  

Dit wordt door politici voortdurend neergezet als een van de grote politieke problemen van 
deze tijd, maar dat is het helemaal niet. De Wet van Baumol doet zich namelijk alleen voor als 
de economie groeit en we meer verdienen als samenleving. Er blijft dus genoeg geld om de 
publieke sector te betalen.  

Dan rijst ook de vraag waarom het onwenselijk zou zijn dat een groter aandeel van alle 
werkenden in de zorg werkzaam is. In veel andere sectoren zijn immers steeds minder mensen 
nodig. Waarom zouden er dan niet meer mensen in de zorg mogen werken?  

De meeste mensen ervaren werken in de zorg als zinvol en verrijkend, zolang de werkdruk en 
de bureaucratie beperkt worden en ze zeggenschap, werkzekerheid en voldoende salaris 
hebben. Laten we daaraan werken en stoppen met klagen dat de sector te groot wordt. Wél 
moeten we de belastingen voor rijke mensen en milieubelastende bedrijven aanzienlijk 
verhogen. Dat is een effectievere manier om de zorg betaalbaar te houden.  

Vrouwenwerk  

Als we dan toch nog zorgpersoneel tekortkomen, kunnen we twee dingen doen. Allereerst 
kunnen we mensen die elders in de wereld onderdrukt worden, uitnodigen om hier in de zorg 
te komen werken. Dit zullen vaker vrouwen zijn, omdat die vaker onderdrukt worden en ook 
eerder voor de zorg opgeleid zijn of gewend zijn om zorgwerk te doen.  

Ten tweede kunnen we bevorderen dat meer mannen in de zorg gaan werken, vergelijkbaar 
met de kostbare inspanningen die zijn gepleegd om meer vrouwen voor techniek te 
interesseren en om jongeren belangstelling voor ruimtevaart bij te brengen. Er is geen enkele 
zinnige reden waarom zorg vrouwenwerk moet zijn.  

We mogen trots zijn op onze zorg- en hulpverleners. Ze moeten mooie en belangrijke werk 
goed kunnen doen, tegen goede arbeidsvoorwaarden en een goed salaris. Dat mag best wat 
kosten.  

Dit artikel is gebaseerd op een bijdrage aan het boek ‘Er is wél een alternatief. 
Postkapitalisme - een einde aan de roofbouw op aarde en mens’ (Ambo|Anthos).  
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